

November 16, 1987

Y.I. Chazov, Minister of Health, to the CPSU CC, 'Medical Aspects of the Accident at Chernobyl AEhS'

Citation:

"Y.I. Chazov, Minister of Health, to the CPSU CC, 'Medical Aspects of the Accident at Chernobyl AEhS'", November 16, 1987, Wilson Center Digital Archive, Archive of the Ukrainian National Chornobyl Museum. Contributed by Anna Korolevska and Adam Higginbotham. Originally obtained from the Central State Archives of Public Organizations of Ukraine. Translated by Gary Goldberg. https://wilson-center.drivingcreative.com/document/208417

Summary:

A summary of the measures taken by health ministries in the aftermath of the accident, laid out in narrative format.

Credits:

This document was made possible with support from Carnegie Corporation of New York (CCNY)

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

Wilson Center Digital Archive

Original Scan

Секретно

министерство здравоохранения ссср

(МИНЗДРАВ СССР)

101431, ГСП-4, Москва К-51, Рахмановский пер., 3 Телеграфиый адрес: Москва, АТП1719 арфа

ia No

Медицинские аспекты аварии на Чернобыльской АЭС ЦК КПСС ЦК КПСС 16.НОЯ87 33180

ПОДЛЕЖИТ ВОЗВРАТУ В ОБИЦИЙ ОТДЕЛ ЦК НПСС

02-1

Министерством здравоохранения СССР с момента получения информации об аварии на Чернобыльской АЭС и—с-учетом ее масшта—бов были приняты экстренные меры и даны необходимые указания Минздравам УССР, ЕССР и РСФСР по мобилизации сил и средств учереждений здравоохранения для оказания медицинской помощи пострадавшим, выполнению первоочередных медико-санитарных мероприятий по защите персонала ЧАЭС и лиц, участвующих в ликвидации аварии, обеспечению радиационной безопасности населения прилегающих к ЧАЭС районов, персонала, участвующего в ликвидации последствий аварии.

Спецтранспортом в гг. Киев и Минск направлены дополнительные партии медикаментов, в том числе препараты стабильного йода из запасов Минздрава СССР. В зону были направлены бригады высоко-квалифицированных специалистов, врачи радиологи, гематологи, гигиенисты, физики и др. На место аварии прибыли руководители Министерства здравоохранения СССР и ведущие ученые в области радиационной медицины и гигиены. Начала работать Правительственная медицинская комиссия по ликвидации аварии на Чернобыльской АЭС, в состав которой вошли руководители, ответственные сотруд-

ники Минздрава СССР и ведущие ученые в области радиационной безо-

Минэдравами УССР, БССР, РСФСР были приняты оперативные меры по организации медико-санитарной помощи населению, использовании необходимых медикаментов и другого медицинского и специального оборудования, дозиметрических приборов мобилизационного резерва.

Спустя 25 минут после аварии начато оказание медицинской помощи и госпитализация пострадавших.

Для снижения общего облучения организма и щитовидной железы через 3 часа после аварии была начата йодная профилактика персоналу Чернобыльской АЭС, через 6,5 часов — детям г.Припять. Через 12 часов ею было охвачено все население города.

Проведены профилактические мероприятия, направленные на обеспечение радиационной безопасности населения районов, прилегающих к Чернобыльской АЭС, и снижение уровней внешнего и внутреннего облучения в отдельных регионах УССР, БССР, РСФСР.

В первые трое суток были госпитализированы в г. Москву 299 человек, в г. Киев 200 человек. Диагноз острой дучевой болезни установлен у 237 человек, из которых 28 — умерло. Основная часть больных приступила к работе, не связанной с радиационным фактором — 193 человека; не работают 16 человек, признанных инвалидами.

С учетом сложившейся радиационной обстановки разработан научный прогноз возможных последствий аварии для населения, проживающего в зоне повышенной радиации, и лиц, принимающих участие в ликвидации аварии, для которых была установлена допустимая доза облучения.

В соответствии с ранее разработанными критериями были выданы рекомендации для принятия решения об эвакуации населения, проживающего в зонах наибольшего радиоактивного загрязнения. Организован

постоянный усиленный надзор за радиационной обстановкой на территориях с повышенным уровнем радиоактивного загрязнения, а также радиационно-гигиеническое обслуживание по всей территории страны. Задействована вся сеть учреждений здравоохранения УССР, БССР и отдельных регионов РСФСР. Привлечено к работе 1964 врачебно-сестринских бригады, в которых работало 6932 врача, 12195 медицинских сестер, 924 научных сотрудника из различных НИИ и 504 среднего и инженерно-технического персонала.

Для оказания медико-санитарного обслуживания персонала ЧАЭС и контингентов, работающих в 30-километровой зоне созданы 3 поликлиники, 3 станции скорой и неотложной медицинской помощи, отделение реабилитации, IO врачебных и 8 фельдшерских пунктов, 2 санитарно-эпидемиологических станции.

Начатые с первых дней мероприятия по защите персонала Чернобыльской АЭС и лиц, участвующих в ликвидации аварии, включили в последующем и обеспечение безопасности населения прилегающих районов Чернобыльской АЭС, работы по снижению уровней внешнего и внутреннего облучения населения УССР, БССР, РСФСР и других республик.

Введены временные допустимые уровни радиоактивного загрязнения различных поверхностей (помещений, транспорта, техники и других объектов), а также одежды, кожных покровов, обуви, индивидуальных средств защиты; утверждены Временные допустимые уровни содержания радиоактивных веществ в продуктах питания, питьевой воде, лекарственных травах; нормативные документы, регламентирующие порядок обработки, переработки и подготовки и реализации различной продукции животноводства, птицеводства, звероводства, кормопроизводства (совместно с Госагропромом), которыми строго руководствовались все организации и учреждения в своей работе.

Учреждениями санитарно-эпидемиологической службы осуществляется постоянный контроль за радиационной обстановкой на наблюдаемых территориях и 30-км зоне ЧАЭС, реализацией продуктов питания, питьевого водоснабжения, в том числе жилых помещений, различных поверхностей и оборудования. Так, только за 8 месяцев 1986 года было проведено более 5 млн. радиометрических и дозиметрических измерений.

В порядке медицинского контроля к концу I986 года 696 тыс.человек (из них 215 тыс.детей) было проведено медицинское обследование с применением углубленных дозиметрических и лабораторных метолов исследований.

Уже с июня 1986 года начато диспансерное наблюдение за лицами, эвакуированными из 30-километровой зоны, проживающими на наблюдаемой территории, а также принимающими участие в ликвидации последствий аварии. С целью осуществления контроля за состоянием здоровья, проведением диспансеризации, оздоровительных мероприятий, а также изучения ближайших и отдаленных медицинских последствий завершается работа по формированию Всесоюзного регистра.

Для ведения работы по оказанию специализированной медицинской помощи, обеспечения санитарно-гигиенического благополучия населения и изучения последствий аварии на Чернобыльской АЭС организованы специализированные республиканские диспансеры в УССР, БССР и РСФСР; в Брянской области организована научно-исследовательская лаборатория Ленинградского НИИ радиационной гигиены; созданы дополнительно 8 межрайонных радиологических отделений и 7 радиологических групп; в 13 СЭС группы индивидуального дозиметрического контроля; выделены дополнительно медикаменты, приборы и различное оборудование; введено 1097 штатных должностей.

На 30.09.87 г. диспансерным наблюдением охвачено 620016 человек. С целью проведения углубленного обследования и уточнения диагноза заболеваний, выявленных при диспансерном обследовании, но не связанных с воздействием облучения, госпитализировано 5213 человек.

Подобные масштабы работы за относительно короткий период времени (за I,5 года после аварии) выполнены в мировой практике впервые.

По предложению и рекомендациям, разработанным Минздравом СССР, проводилась оздоровительная кампания детей с вывозом их в санатории и профилактории курортных зон. Так, в течение 1986 и 1987 гг. организованным отдыхом воспользовалось 305500 детей.

Изучение состояния здоровья населения по состоянию на ноябрь 1987 г. и внесенного во Всесоюзный регистр не выявило заболеваний, которые можно было бы отнести за счет радиационного фактора.

При проведении углубленного диспансерного обследования было отмечено некоторое увеличение выявленных больных с заболеваниями сердечно-сосудистой системы и щитовидной железы. Это можно связать как с более углубленным медицинским обследованием с привлечением специалистов, так и влиянием психоэмоционального фактора, а также эндемичностью по заболеваниям щитовидной железы районов наблюдаемых территорий.

В настоящее время в связи с удучшением радиационной обстановки связанной с распадом радионуклидов и комплексом проведенных мер, а также изменением характера выполняемых работ, установлены более жесткие нормативы внешнего и внутреннего облучения работающего персонала и населения, проживающего в зонах радиационного контроля.

Для углубленного анализа влияния последствий аварии на ЧАЭС и обеспечения диспансерного наблюдения за лицами, подвергшимися радиационному воздействию, создан Всесоюзный научный центр радиацион-

ной медицины из трех научно-исследовательских институтов и осуществляются научные исследования по "Комплексной экологической программе последствий аварии (медицинские аспекты) на Чернобыльской АЭС".

Разработан предварительный прогноз возможных онкологических и генетических последствий для различных групп и контингентов населения, который в целом следует считать олагоприятным.

Прогнозируемый теоретически возможный уровень злокачественных опухолей и генетических последствий для населения СССР за счет аварии не превысит сотых долей процента от обычного (спонтанного) уровня. Совершенно благоприятная в этом отношении ситуация прогнозируется и для населения Европы. Оценки советских ученых разделяет Научный комитет ООН по действию атомной радиации и всекрупные ученые Запада.

Принятие после аварии организационные, профилактические и санитарно-гигиенические меры позволили максимально снизить воздействие на население радиоактивных веществ, особенно йода-ІЗІ; уменьшить дучевые нагрузки на работающих по сравнению с установленными допустимыми уровнями облучения на первый год после аварии; предотвратить возникновение случаев дучевой болезни среди населения, персонала и контингентов, принимавших участие в ликвидации аварии, избежать пищевых отравлений, инфекционных и других заболеваний в местах сосредоточения большого количества людей.

Радиационная обстановка и полученые индивидуальные дозы облучения у населения, проживающего на наблюдаемых территориях, оказались в прогнозируемых пределах.

Учитывая особенности биологического действия радиации в течение длительного времени, медицинские учреждения системы Минздрава СССР и АМН СССР продолжат многолетнее динамическое наблюдение - 7 -

за состоянием здоровья населения, контроль за радиационной и санитарно-гигиенической обстановкой и дозами общего облучения.

В марте 1987 г. мы планируем проведение национальной конференции по радиологическим последствиям Чернобыльской аварии для населения СССР с приглашением ведущих ученых ряда зарубежных стран, включая CIIIA.

министр

Bapaulo Uniolo J.J. 871.

Secret
[USSR Ministry of Health letterhead] Copy Nº 1
CPSU CC
[CPSU CC stamp:
16 November 1987 33180]
16 November 1987 Nº 3634s

Medical Aspects of the Accident at the Chernobyl' AEhS

From the moment it received information about the accident at the Chernobyl' AEhS and considering its scale the USSR Ministry of Health took extreme measures and gave the necessary instructions to the UkSSR, BSSR, and RSFSR Ministries of Health to mobilize men and equipment/ health institutions to give medical aid to the victims, carry out first-priority medical and sanitation measures to protect the personnel of the ChAEhS and the people taking part in the liquidation of the accident, and ensure the radiation safety of the population adjacent to the rayons of the ChAEhS and the personnel taking part in the elimination of the consequences of the accident.

Additional batches of medicines were sent by special transportation to the cities of Kiev and Minsk, including preparations of stable iodine from the reserves of the USSR Ministry of Health. Teams of highly-skilled specialists, radiologists, hematologists, hygienists, physicists, and others were sent to the zone. Managers of the USSR Ministry of Health and leading scientists in the field of radiation medicine and hygiene came to the site of the accident. A Government medical commission composed of managers, senior officials of the USSR Ministry of Health, and leading scientists in the field of radiation safety began work.

The UkSSR, BSSR, and RSFSR Ministries of Health took operational measures to organize medical and sanitary aid to the population, the use of the necessary medicines and other medical and special equipment, and dosimetric instruments of the mobilization reserve.

Medical aid to and hospitalization of the victims began 25 minutes after the accident.

Three hours after the accident iodine prophylaxis was begun for the personnel of the Chernobyl' AEhS to reduce the total exposure of the organism and the thyroid gland, and after six and a half hours, the children of the city of Pripyat'. After 12 hours the entire population of the city was covered.

Prophylactic measures were taken directed at ensuring the radiation safety of the population of the rayons adjacent to the Chernobyl' AEhS, and also a reduction of the levels of external and internal exposure in individual rayons of the UkSSR, BSSR, and RSFSR.

There were 299 people hospitalized in Moscow and 200 in Kiev in the first three days. The diagnosis of acute radiation sickness has been established in 237 people, of which 28 have died. The main part of the patients, 193 people, have gone to work unconnected to the radiation factor; sixteen people found to be invalids are not working.

A scientific prognosis of the possible consequences of the accident for the population living in the zone of increased radiation and the people taking part in the liquidation of the accident for whom a permissible radiation dose has been established has been developed with consideration for the radiation situation which has developed.

Recommendations have been issued in accordance with previously developed criteria for the adoption of a decision about the evacuation of the population living in zones of the greatest radioactive contamination. An augmented, continuous surveillance of the radiation situation has been organized in territories with an increased level of radioactive contamination, as well as radiation and health service throughout the entire territory of the country. One thousand nine hundred and sixty-four doctor and nurse teams have been enlisted in which 6932 doctors, 12195 nurses, 924 researchers from various scientific research institutes, and 504 secondary and engineering personnel have been working.

Three polyclinics, three first aid and emergency medical aid stations, an intensive care unit, 10 medical centers and eight medics' stations, and two sanitary and epidemiological stations have been created to give medical and sanitary service to the personnel of the ChAEhS and the contingents working in the 30-km zone.

Measures initiated from the first days to protect the personnel of the Chernobyl' AEhS and the people taking part in the liquidation of the accident were subsequently included in ensuring the safety of the population of the rayons adjacent to the Chernobyl' AEhS to reduce the external and internal exposure of the population of the UkSSR, BSSR, RSFSR, and other republics.

Temporary permissible levels of radioactive contamination of various surfaces (premises, transport, equipment, and other objects), also of clothing, skin surfaces, shoes, and individual means of protection; the temporary permissible levels of the content of radioactive substances in food products, drinking water, and herbs have been approved; the normative documents regulating the procedure for processing, reprocessing, and preparing and selling various products of animal husbandry, poultry farming, fur farming, feed production (together with the State Agroindustrial Committee), which have been strictly guided in their work by all organizations and institutions.

Sanitary and epidemiological services are performing the constant monitoring of the radiation situation in the territories under observation in the 30-km zone of the ChAEhS, the sale of food products, drinking water supply, including housing, various surfaces, and equipment. For example, more than 5,000,000 radiometric and dosimetric measures have been made in the eight months of 1986.

By the end of 1986 696,000 (215,000 of them children) were examined by way of medical monitoring with the use of in-depth dosimetric and laboratory methods of research.

Beginning already in June 1986 the follow-up observation of people evacuated from the 30-km zone living in the territory being observed was begun, and also of those who were taking part in the elimination of the consequences of the accident. Work is being concluded to form an All-Union Register with the goal of monitoring the state of health, the workings of the prophylactic system, and health-related measures, and also the study of the immediate and individual medical consequences.

Specialized republic prophylactic centers have been organized in the UkSSR, BSSR, and RSFSR to conduct work to give specialized medical aid, ensure the sanitary and hygienic welfare of the population, and the study of the consequences of the accident at the Chernobyl' AEhS; a scientific research laboratory of the Leningrad Scientific Research Institute of Radiation Hygiene has been organized in Bryansk Oblast'; an additional eight inter-regional radiological units and seven radiological groups have been created; groups of individual dosimetric monitoring in the 13th SEhS [probably sanitary and epidemiological service]; additional medicines, instruments, and various equipment have been allocated, one thousand and ninety-seven appointed posts have been introduced.

As of 30 September 1987 the prophylactic observation has encompassed 620,016 people. Five thousand two hundred and thirteen people wee hospitalized with the goal of conducting an in-depth observation and confirmation of the diagnosis of the illnesses detected during prophylactic examination but unconnected with the effect of exposure.

Such a scale of work in a relative short period of time (in the year and a half since the accident) was done for the first time in world practice.

according to a proposal and recommendation developed by the USSR Ministry of Health a health improvement campaign for children was conducted, taking them to a sanatorium and health camp of resort zones. For example, in 1986 and 1987 305,500 children made use of organized rest.

The study of the state of health of the population as of November 1987 and entered into the All-Union Register did not identify illnesses which might have been blamed on a radiation factor.

Some increase of identified patients with a circulatory system illness and thyroid disease were noted when conducting an in-depth prophylactic observation. This could tie both a deeper in-depth medical examination with the involvement of specialists, as well as the influence of the psychoemotional factor, and also the endemicity in thyroid disease of the rayons of the territory under observation.

At the present time in connection with the improvement of the radiation situation associated with the decline of radionuclides and the set of measures conducted, and also a change of the nature of the work done, stricter norms have been established for the external and internal exposure of working personnel and the population living in the zones of radiation monitoring.

An All-Union Scientific Center of Radiation Medicine of three scientific research institutes has been created for an in-depth analysis of the identification of the consequences of the accident at the ChAEhS and support to the prophylactic observation of people subjected to the influence of radiation, and scientific research is being conduced according to a "Comprehensive Ecological Program of the Consequences of the Accident (the medical aspects) at the Chernobyl AEhS".

A preliminary prognosis has been developed of the possible oncological and genetic consequences for various groups and contingents of the population which on the whole ought to be considered favorable.

The forecast theoretically possible level of malignant tumors and genetic consequences for the Soviet population from the accident does not exceed the hundreds of a percent from an ordinary (spontaneous) level. The situation is also being forecast for the population of Europe in this regard. The assessments of Soviet scientists are shared by the UN Scientific Committee on the Effects of Atomic Radiation.

The organizational, preventive, and sanitary and hygienic measures taken after the accident allow the effect of radioactive substances on the population, especially lodine-131, to be reduced as much as possible; the radiation exposure on those working to be reduced compared to the established permissible levels of radiation during the first year after exposure to be reduced; and to avert the appearance of cases of radiation illness among the population, personnel, and the contingents taking part in the liquidation of the accident, to avoid food poisoning, infectious, and other illnesses in places where large numbers of people congregate.

The radiation situation and the individual doses of radiation received by the population living in the territories under observation have turned out be within the forecast limits.

Considering the specifics of the biological effect of radiation over a long time, the medical institutions of the USSR Ministry of Health and the USSR Academy of Medical Sciences will continue a multi-year dynamic observation of the state of health of the population, monitoring of the radiation and sanitary and hygienic situation and the doses of total radiation exposure.

In March 1987 we plan to hold a national conference on the radiological consequences of the Chernobyl' accident for the Soviet population, inviting leading scientists of a number of foreign countries, including the US.

MINISTER□□□[signature]□□□YE. I. CHAZOV

[faded stamp: 24 November 198[[7]] [handwritten: "to the archive illegible signature 24 November 1987] [illegible words, probably signatures]